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NADĚJE, FILOKALIE - O KLIDU, 
NAŠI POUTNÍCI VE SVATÉ ZEMI 





/ . Í / I .K'N,I ikona C.tn.tiji.i ProuikitluM, Je)lí vytvoření tra-
diic* |(ťiMi/ii|r sv apoštolovi I ukiHI it | r | i ; reprodukci při-
náílnii liyl.i u /vl.Hlnlrh okolnosti iichrAnéna v dobé 
iknniikLislli krlm byMnUt ' liu H , , I H leollla v 9. stol. 
V nepřístupné UBLIIDI AMMIII V Řecku VAie se k ní 
innidiii /.i/iiikíi .1 |i>><ilvn|i<"1tiv«b přlbéhů. Poutníci 
nuilnni k i 'I li i ' dnech IS. 22. srpna 
/lib » m 111 j bohorndice v řeckém 
mésté PfťHhiii 

Sv. evangelista Lukáš dle tradice vytvořil nékolik ikon 
Bohorodice kolem roku 60, tj. v dobé, kdy pobýval spolu 
se sv. Janem v Efezu. Dle tradice se apoštolu Lukášovi 
povedlo vystihnout skutečné rysy Panny Marie a Ikmiy 
byly namalovány přímo na cedrovou desku. 0 Jedné la 
kovéto ikoné uchovávané v Rímé se například véřl, Ir 
původně byla stolovou deskou vyrobenou vlastníma ru 
kama samotným Pánem Ježíšem, kdy/ ješlé pobýval 
v Nazaretu. 
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„A STVOŘÍM VŠECHNO NOVÉ'' -
RADOST A POKOJ V DUCHU SVATÉM 
,A slyšela jste již o tom strašlivém tajemství, které je tak strašlivé, že jej ani sestra Žofie neslyšela od svého 

manžela, a akorát ví, že je strašlivé a týká se to asi jednoho otce duchovního někde nad Prahou? Anebo 
jinak: „Víte, že ten bratr je skrz naskrz liberál a pomodlil se s židy a možná i s buddhisty?" Anebo třeba 
takto: „Ta sestra je s těmi fundamentalisty." Anebo i takhle: „Věděli jste, že ten otec duchovní asi pere špinavé 
peníze od ruské mafie a že ti dva jsou asi svobodní zednáři." Anebo ještě mnohem nenápadněji: „Tak co si 
myslíte o tom otci, když tady dneska není, i když tady měl být.." 

J'akkoliv nepříjemně ty to neurčité, avšak ve svojí pod-
s t a t ě vesměs zlovolné výroky znějí, zdá se, že se 
s nimi a jimi podobnými setkal asi každý v církvi 

že zde opravdu platí s taré přísloví, dle něhož: .Slovo 
jednou vyřčené a požár v suchém lese těžko zastavíš." 

Zamýšlel jsem se nad tím, proč je tomu tak a proč se 
jakkoliv útržkovité, z kontextu vytržené informace, 
avšak ješ tě častěji holé nesmysly a lži jako lavina šíří 
právě v církevním prostředí a proč tam, kde má vskutku 
vládnout .RADOST A POKOJ V DUCHU SVATÉM" a v ne-
poslední řadě také vzájemná úcta, tolerance a nadšení 
pro věc Boží na světě, se tak nepřiměřeně daří pomlu-
vám a také všem možným výmyslům, domněnkám 
a lžím. Když jsem hledal rozumnou (nikoliv mystickou) 
odpověď na ty to otázky, rozhodl jsem se tentokrát vy-

pustit všeobecně rozšířenou a dle mého názoru přehnaně 
oblíbenou teologickou tezi, totiž, že je t omu jednoduše 
tak proto, že nepřítel lidského rodu, t j . ďábel, usiluje 
o naše zničení a .nutí nás", abychom se navzájem pomlou-
vali a všelijak si ubližovali... Co tedy jakožto .veskrze ne-
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dokonalý" pozorovatel a .pisálek" shledávám Jako příčiny 
všech těch klevet a nactiutrhání i dalších neduhu? 

1. Společenství církve. Samozřejmé, že v církvi mlu 
víme především o společenství liturgickém. Avšak ro 
zumí naši věřící svaté liturgii? Lze sladit často 
opakovanou triumfalistickou tezi liturgistů a liturgů, I r 
sv. liturgie je vrcholem a kumulací života v církvi, s teo 
logicky mnohem skromnějším a zřejmě i přiměřenějším 
konstatováním - totiž že církev je nemocnicí a účast na 
sv. liturgii je pro nás duchovním léčením, které má ob 
novit naše společenství s Bohem a bližními a v nepo-
slední řadě obnovit obraz Boží v nás samých a také 
ozdravit naše vztahy k Božímu stvoření? Nakolik jsme 
pochopili a přijali skutečnost, že účast na sv. liturgii je 
pro nás přípravou k životu s Bohem? 

Zde, jak se zdá, nesprávné chápání sv. liturgie či jaké-
koliv církevní slavnosti, které se účastníme jako jakéhosi 
.vrcholu" či .již dosažení", vede k tomu, že věřící svůj 
další duchovní život již nekultivují ani nerozvíjejí, což 
pochopitelně vede k úpadku a k tomu, že se další akti-
vita jednotlivce i společenství vybíjí v pomluvách a na-
ctiutrhání. 

2. Víra v Krista jako Spasitele a zachránce. Pravo-
slavný křesťan samozřejmě a pevně věří v reálnou pří-
tomnost Krista ve svatých tajinách po způsobu chleba 
a vína. Co ale dál? Jak doopravdy vnímá Krista na úrovni 
osobní po svaté liturgii a přijetí svatých tajin? A jak 
vnímá a doopravdy zná biblické příběhy o jeho pozem-
ském působení? Co děláme opravdu proto, abychom na-
šeho Pána a Spasitele lépe poznali nejenom z přijetí 
svatých tajin (svátostí), ale také přijetím Božího slova -
Bible a mohli pak doopravdy kráčet v jeho šlápěiích? 
Čteme Bibli každý den? Dovolujeme slovům Písma, která 
k nám v chrámu zaznívají, aby pronikla a zakořenila do 
našeho života? Anebo nás i při nedělním čtení apoštola 
a evangelia spíše zajímá, jakým autem dorazil biskup 
a jak je ustrojen diákon? 

Jednou jsem v jedné moravské farnosti udělal malý 
test a zeptal se věřících, co si pamatují z nedělního evan 
gelijního čtení a z kázání. Odpovědi bych hodnotil znám 
kou 4, tj. dostatečná, a to kvůli čtyřem lidem, kteří si 
nepamatovali vůbec nic(!) a jednomu, který si zapama-
toval takřka vše... 

3. Kam se poděla radost? Je zarážející, jak často se 
v našem církevním tisku, avšak také v osobních rozho-
vorech, zabýváme nejrůznějšími ne zrovna obveselujícími 
a radostnými detaily církevního života anebo detaily 
z osobního života našich spoluvěřících, otců duchovních 

I'I biskupů. Rozšířená činnost s tím někdy související je 
někdy přehnaný zájem o historii, tj. o to, co kdo komu 
řekl ,i (hlavně) jak to vlastně mysleli.!) v roce 1921,1938, 
1946, či 1952... .Za všechno můžou dějiny. Neuspokojivý 
stav v naší církvi a někdy i nás samotných je výsledkem 
historie ." |c někdy opravdu těžké rozlišit objektivní udá-
losti a jejich dopady od vymlouvání se na dějiny jako 
příčinu současné neaktivity a stagnace. Je pak tak vel-
kým překvapením, že se nakonec část duchovních i vě-
řících oddává praktickému materialismu a konzumu, jež 
přehršlemi namzí současnost a nachází v nich uspoko-
jení? 

Dalo by se asi dlouze pokračovat v analyzování příčin 
a dopadů, které vedly k tomu, že se dnes v naší snad 
40tisícové církvi (pokud mluvíme jen o její české části 
a českých občanech) nenajde ani nějakých 1000 odběra-
telů církevního časopisu (tj. v ČR ani jeden ze čtyřiceti!) 
Dalo by se dlouze přemýšlet také o tom, proč z nějakých 
dvou stovek vysokoškolsky vzdělaných teologů pošle člá-
nek do církevního časopisu v nejlepším případě asi 5... 
(tj. opět asi jeden ze čtyřiceti!). Dalo by se samozřejmě 
ptát také na to, v kolika farnostech se pravidelně a řádně 
učí náboženství, jak vypadá sociální práce a spousta dal-
ších věd, a pochopitelně se také ptát, proč většina toho, 
co ve zdravé církvi má být a má fungovat, jednoduše 
u nás většinou NENt a NEFUNGUJE. 

Příčiny jsou samozřejmě závažné a nabízí se nám 
ihned například vskutku .duchovní", avšak (ať dotčení 
prominou, že poněkud .levná") odpověď, že totiž: .Ďábel 
nám to tu všechno kazí...," anebo třeba že: .Slyšeli jste 
již o tom strašlivém tajemství, které je tak strašlivé, že..." 

Ano, tento úvodník opravdu byl o lenosti, neochotě 
nasadit se pro věc Boží, o materialistickém zaměření 
mnoha navenek církevních lidí a o šíření klevet. 

Navzdory všem těmto nepříjemným věcem, které jsem 
si dovolil pojmenovat, nás ale Hospodin ujišťuje, že 
.Stvoří všechno nové(l)", a dokonce nás vybízí k .radosti 
a pokoji v Duchu svatém'. Myslím, že nakolik dokážeme 
při tvorbě toho nového s naším Hospodinem spolupra-
covat a radovat se s nim v Duchu svatém a také šířit 
kolem sebe pokoj«dohro, bylo, |r a bude i nadále přede-
vším na každém i nás 

Ostatně, |,iko?o pravoslavní křesťané jsme pro ty to 
nové věcí náležité vybavení dle slov Písma svatého jako 
.Nové stvořeni" a llilf v Knstu ./.novu zrození". 

JOl y 
Mi j OBU 

in lKU u láskou v Kristu váš 
odpovědný redaktor 

I 
jiJd 
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NADĚJE 
Věřící srdce je ve všem dobrém stále posilová no nadějí. Neztrácí naději ani v dnešní době poznamenané hos-
podářskou a finanění krizí, která je podle odborníků vlastně krizí platnosti nadčasových hodnot Nadqi má 
v nemoci a ve všech dalších životních těžkostech i nad hrobem svých blízkých. Žádný lidský strach a bázeň 
nezničí naději tam, kde je víra a láska. 

Pravoslavný křesťan se opírá o sílu na-
děje, neboť ji zakládá ne na věcech po-
míjivých, ale na věčných hodnotách -

především ve víře v Ježíše Krista. 0 naději 
vypovídají filozofové a různí náboženští 
představitelé. Nejodvážnější výpovědí o bu-
doucnosti člověka je však podle svatých 
otců to, že se Bůh stal člověkem, aby se člo-
věk stal Bohem. Vtělení věčného Boha pos-
tavilo člověka na cestu .zbožštění" na 
základě Boží milosti. Křesťanská naděje 
zpřítomňuje touhu veliké lásky, jež touží 
po Boží přítomnosti: Odpovídá láskou, lásce Boží. 

Naději, kterou věřícím dává prožívat Boží přítomnost, při-
jímá jako dar nebeského Otce. Nemůže ji nalézt jinde než 
v osobním setkání a obecenství s trojjediným Bohem, které 
se uskutečňuje v atmosféře modlitby vnitřního ztišení a též 
během posvátných bohoslužebných úkonů. 

V současnosti se lidé málo věnují duchovnímu životu. Za-
jímají se většinou o hmotné bohatství ve všech jeho podo-
bách. Avšak i naděje věřícího člověka je spojená s bohats-
tvím. Jedná se ovšem o bohatství duchovní, které má trva-
lou hodnotu. Nepomíjí, jako pomíjejí hmotné hodnoty očím 
viditelné. Je jakousi vnitřní energií, jež utváří konečnou po-
dobu historie světa. 

Naděje křesťanské víry otevírá nové možnosti, zcela nez-
námé prostému uvažování. Proto se nikdy nemůže ztratit 
ani v jakékoliv beznaději, bolestech či těžkých životních 
zkouškách. Naděje v Kristu dokonce dává ztrápené duši ti-
chou radost, jak o tom svědčí apoštol Pavel: .V naději se ra-
dujeme" (R 12-12). Svatí otcové, mučedníci a mučednice 
svým osobním příkladem ukázali, že je možné se v Kristu 
radovat i při těžkém strádání. Dokázali tak, že naděje Boží 
všechno překonává. Tato naděje nás přenáší ze všednosti ži-
vota dočasného k jeho věčným horizontům. Je to něco jako 
duchovní teleskop, skrze nějž vidíme do věčnosti. Naděje 
z nás činí dědice věčného života: ....naděje však, kterou je 
vidět, není už naděje. Kdo něco vidí, proč by v to doufal?" 
(R 8 , 2 4 - 2 5 ) 

Mít a posilovat se nadějí v Kristu není 
jenom naše osobní věc. V plné míře ji mů-
žeme žít jen v Církvi. Neexistuje pravo-
slavná zbožnost odděleně od společenství 
Kristovy Církve, společenství Boží lásky 
a všech členů Církve. Kdo žije ve společen-
ství Kristova těla, je ve spojení se všemi 
lidmi a celým stvořeným světem. Nosí 
v sobě veškerenstvo - celý kosmos. Láskou 
objímá všechno a všechny, neboť Církev je 
Kristovým tělem: .Plností toho, jenž při-
vádí k naplnění všechno, co jest." (Ef 1,23) 

Naděje, kterou máme v Kristu, nás nedělá lidmi s roman-
tickými představami o budoucnosti. Rozvíjí v nás však Boží 
dary, jimiž hněteme jako těsto naši přítomnost na zemi, 
v jejích konkrétních životních souvislostech. 

V této souvislosti se mi vybavuje několik kritických 
okamžiků, kdy bylo třeba si říci: .Máme naději!" Velmi těžké 
bylo například pro mě jako mladého kněze setkání se star-
ším kolegou z Moravy, který mi líčil situaci pravoslaví v olo-
moucko-bměnské eparchii. Říkal, že už tam nemá žádnou 
budoucnost, ubývají věřící, nejsou téměř žádní kněží. Bylo 
mi to líto. Přesto jsem si tehdy řekl, že i pro Moravu je na-
děje. Opravdu, dnes má olomoucko-brněnská eparchie již 
svého šestého biskupa, mnoho nových farností s mladými 
věřícími, a dokonce první ženský monastýr vůbec v dějinách 
naší místní církve s duchovním střediskem. Podobných pří-
kladů bych mohl uvést více. Myslím ale, že stačí vědět a být 
přesvědčen, že v Kristu máme naději tváří v tvář každé bez-
naději. Máme naději, když se stavíme proti jakékoliv formě 
násilí a lži, když se zastáváme slabších, když hájíme důstoj-
nost každého člověka tak, aby život vždy zvítězil nad smrtí. 

Naděje nás tedy osvobozuje od všech druhů bázně, stra-
chu, malomyslnosti a civilizačních depresí. Naděje je pro nás 
nadějí víry v Krista ukřižovaného a vzkříšeného, Vítěze nad 
smrtí, který nás učí žít život lásky na zemi i na nebesích. 

metropolita Kryštof 



STARÝ ZÁKON 

DEBÓRA 
Bible po Ehúdovi vzpomíná ještě soudce Šamyaru. který vysvobodil Izrael od útlaku Pelištejců, lidu, který 
připlul k jižnímu palestinskému pobřeží a založil tam pět mocných měst S Izraelem byli skoro pořád ve vá-
lečném stavu. Šamgar prý pobil 600jejich mužů bodaví nu pohánění dobytka. Dalším významným soudcem, 
kterého Bible vzpomíná, je žena, prorokyně Debóra. 

Biblická Kniha soudců vypráví , že po Ehúdově 
smr t i se Izraelci dále dopouště l i toho, co je zlé 
v Hospodinových očích, a t a k je vydal Hospodin 

napospas k e n a a n s k é m u králi Jabínovi, k t e rý kraloval 
v Chasóru. Bylo t o m ě s t o v severozápadní části Svaté 
země na území izraelského k m e n e Neftalí . Ten měl za 
úkol vyčis t i t své území od p o h a n ů , a le s t e j n ě jako 
j iné izraelské k m e n y byli i Neftalíjci nedůslední , a t ak 
se stalo, že se časem chasórš t í Kenaanci , zapřísáhl í 
pohané, vzmohl i , setřásl i podř ízenos t Izraeli, osamos-
ta tn i l i se a vytvoř i l i si v las tn í království . Severněji 
utvořil i později Kenaanci obchodní a n á m o ř n í velmoc 
s osadami po celém s t ředozemním moř i i na afr ickém 
pobřeží At lan t i ckého oceánu . Byli z n á m i t ím, že při-
nášeli svým b o h ů m lidské obět i . Ještě Pán Ježíš přišel 
s Kenaanci do s tyku , je z n á m o j eho uzdravení j is té 
kenaanské ženy od krvácení. Chasórské království se 
za Jabína s ta lo p ro Izrael op ravdu h rozbou . Chasór 
byl vyzbro jen deví t i s t y železnými vá lečnými vozy, 
k teré pod velením Jabínova generála Sísery dvacet let 
Izraelce k r u t ě utlačovaly. 

Toho času byla soudkyní v Izraeli p ro rokyně De-
bóra . Sedávala pod .Debóřinou palmou" mezi Rámou 
a Bét-elem v Ef ra imském pohoř í a Izraelci za ní při-
cházeli, aby rozsuzovala jejich pře. Tato žena vzala 
na sebe s t a r o s t o záchranu Izraele z Jabínovy moci. 
Za vo jenského veli tele si zvolila Báraka z nef ta l í j ské 
Kedeše. Sdělila m u : .Sám Hospodin, Bůh Izraele, ti při-
kazuje: .Táhni na h o r u Tábor a vezmi s sebou deset 
tisíc z Nefta l íovců a Zabulónovců. Já k tobě přivedu 
k po toku Kíšonu veli tele Jabínova vojska Síseru i j eho 
vozbu a j eho m u ž e a d á m t i je přemoci." 

Bárak s r ados t í vyslechl t o t o Hospodinovo posel-
ství, ale j í t bez Debóry, k t o m u necít í v sobě dos t od-
vahy. Odpověděl jí: .Půjdeš-li se m n o u , p ů j d u , 
nepůjdeš-li se m n o u , nepůjdu." 

Debóra m u řekla: .Samozře jmě s t e b o u půjdu , ale 
sláva t ě na t o m t o tažen í nečeká. Hospodin tot iž vydá 
Síseru do rukou ženy." 

Tak odešla Debóra s Bárakem ne jp rve do Kedeše, 
kam svolal Bárak m u ž e k m e n e Zabulón a Neftal í , 
k t e r é sídlily na severu zas l íbené země. Opravdu se 
jich shromáždi lo deset tisíc. Všichni pak táhl i na ho ru 
Tábor vypínající se vysoko nad okolní k ra j inou . Tam 
se k n im přidali j eš tě muži j iných izraelských kmenů . 
Tábor bylo vynikající s t r a t eg i cké mís to . Už v dálce 
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STARÝ ZÁKON 

bylo možno vidět blížícího se nepřítele, vyčkat a po-
tom se na něj v rhnou t ze shora . 

Když Síserovi ohlásili, že Bárak s vojskem obsadili 
horu Tábor, sebral Sísera celou svou vojenskou po-
hotovost včetně svých devíti se t železných vozů, jež 
hrály ve starověku úlohu t a n k ů - drt i ly vše, co j im 
stálo v cestě. Když se přiblížili k potoku Kíšonu, vy-
zvala Debóra Báraka: .Připrav se, t o t o je den, kdy t i 
Hospodin vydal Síseru do rukou . Hospodin sám vy-
táh l před tebou do boje." 

Bárak se svým vojskem vrhl i z hory Tábor na Sí-
serovo vojsko a uvedli je ve zmatek a nakonec v úprk. 
Hospodin dopřál Izraeli veliké vítězství. Bárak prcha-
jící nepřá te le pronásledoval a pobíjel až k jejich do-
movu. Zcela zničil Síserovu vozbu. Sám Sísera seskočil 
z vozu a prchal z bojiště pěšky. Celý jeho t ábo r za 
ním byl zničen a on jen hledal, kde by se ukryl před 
pronásledovateli. Tak se ocitl před s tanem Jáely, man-
želky Kénijce Chebera, k terý dosud neměl s Jabínem 
žádné spory. Sísera doufal , že zde na jde úkryt . Jáel 
vyšla Síserovi vs t ř íc a zvala jej: .Uchyl se, m ů j 
pane, uchyl se ke mně, neboj se!" 

Sísera vklouzl do s t anu a Jáel ho přikryla 
houní. Poprosil ji ještě: .Dej mi napí t t rochu 
vody. Mám žízeň." Jáel otevřela měch 
s mlékem, dala m u napít mléka a při-
kryla ho. Ještě ji požádal: .S tů j u vcho-

du do s tanu, a kdyby někdo přišel a ptal se tě, jestli 
t u někdo není, řekni, že ne." Potom Sísera t v rdě 
usnul, byl velmi unaven. Tehdy se Jáel k němu při-
kradla, v jedné ruce kladivo, v d ruhé s tanový kolík. 
Ten mu přiložila ke spánku a udeřila do něj tak, že 
pronikl lebkou až do země. Tak zemřel. 

Bárak pronásledoval Síseru. Jáel mu vyběhla vstříc 
a volala na něho: .Pojď, ukážu ti muže, k terého hle-
dáš." Vstoupil k ní, a hle, Sísera leží mr tev a v jeho 
spánku vězí s tanový kolík. 

To byl začátek konce Jabínovy moci. Síla sjednoce-
ného Izraele na ni začala pos tupně tvrdě doléhat, až 
ji zcela zničila. V Bibli se za t ím to příběhem zachoval 
t ex t Debóřiny písně, k te rou oslavila t o t o vítězství . 
Oslavuje v něm především Hospodina jako skuteč-
ného vítěze, který se smiloval nad svým lidem. Chválí 
izraelské kmeny, k teré se na boji podílely: Efraima, 
Benjamína, Isachara, a zvláště Zabulóna a Neftalího. 
Zároveň kárá ty izraelské kmeny, k teré se boji vy-
hnuly: Ašera, Dana a h lavně Rúbena, k terý se stále 

radil a zasedal, ale nakonec do boje za svobodu 
nezasáhl . Nakonec její písně chválí Jáel, 
k terá svou pohotovos t í a odhodlanos t í 
zbavila lid vůdce jeho nepřátel . Země pak 

žila v míru čtyřicet let. 

arcibiskup Simeon 
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FILOKALIA - O KLIDU 
V předchozí části výběru z Fiíokaíie jsem slíbil, že část která bude následovat v 6. - červnovém čísle Hlasu 
pravoslaví, bude již poslední. Avšak některé čtenáře touto původně neplánovanou částí zklamu a jiné potěším. 
Zásadní a nesmírně důležitou věd v duchovním životě kuždého z nás je totiž klid, na který v naší uhoněné 
a hektické době zapomínáme ještě mnohem dříve než na všechno ostatní, co je pro n á š duchovní pokrok dů-
ležité. Nesmíme se pak divit, že podle toho pak náš veškerý ten .ostatní duchovní život vypadá a že o „du-
chovnu" dokážeme většinou akorát tak ještě hezky mluvit a nikoliv jej doopravdy žít a také šířit do svého 
okolí... Ano, onen vnitřní klid - smíření, o kterém mluví četní vela učitelé duchovního života, nám často chybí. 

Na v ině j sou s ta ros t i , a t y bývají různé : termíny, 
zlovolná p o z n á m k a kolegy, neklid ( t j . zmatek) , 
k te rý v n á s vyvolávaj í naši bližní, přátelé, spo-

lupracovníci, rodiče anebo děti. A co t eprve záležitosti 
kolem zdraví, f inančn í situace, v z t a h ů v rodině, ne-
zaměs tnanos t i . . . ? Příčin k t o m u , a b y c h o m pozbyli 
klidu, je zkrá tka n e p ř e b e r n é množs tv í - le tošním po-
časím nebo ekonomickou či ekologickou krizí počínaje 
a s t avem rod inných f inancí konče. 

Avšak psali j sme již o tom, že si m u s í m e v la s tně 
h n e d na z a č á t k u naš í duchovn í ces ty u j a sn i t , o co 
n á m v la s tně jde. Zajisté j e pěkné, když v církvi na-
cházíme s a m y sebe a v n í m á m e církev j ako součás t 
naší k u l t u r n í a n á r o d n í identity. Je t aké velkým štěs-
t ím, pokud v církvi nacház íme společens tv í lidí, se 
k te rými si r o z u m í m e a se k t e r ý m i n á s s p o j u j e po-
dobný o sud a n e b o p o d o b n é zkušenos t i , k t e r é m ů -
žeme sdílet . Je ve lkým d a r e m od Boha, pokud 
dokážeme v n í m a t a těš i t se z vn i t řn í krásy ikon, bo-
hos lužebných zpěvů, anebo dokonalé h a r m o n i e pra-
voslavných bohoslužeb. Neměli bychom ale - i když 
v církvi nacház íme všechny t y t o k rásné a v naší době 

ne smí rné p o t ř e b n é a vzácné věci - zapomína t , že do 
církve p ř i cház íme předevš ím pro to , abychom du-
chovně žili, obnovoval i se a kráčeli vp řed . Naším 
cílem v církvi to t iž není nic m e n š í h o než se krok po 
kroku více a více přibližovat k t ro j j ed inému Bohu, po-
z n á v a t j e h o vůli pro n á š život a snaž i t se ji p ln i t 
s pomocí těch, k te ré j sme poznal i jako naše zpověd-
níky, rádce a pomocníky. 

Na t é t o cestě Bůh s amozře jmě zná a vnímá, s t e jně 
jako dobrý duchovní otec, s t a rec nebo učitel, jedineč-
n o s t a neopakovate lnos t naší osoby, jej ímž úkolem je 
s t á t se t akovými , j akými n á s Bůh chce mí t . Bohu, 
v n ě h o ž věř íme, to t i ž ne jde o to, abychom se s ta l i 
u n i f o r m o v a n o u m a s o u - s t á d e m . A nechce po n á s j 
ani, abychom se jakožto osoby rozplynuly v ně jakém 
neosobním absolu tnu , jak t o požaduj í některá nekřes-
ťanská nábožens tv í a filosofické systémy. Chce však 
po nás, abychom dorostli - dospěli do Kristovy plnosti i 
a byli dokonalí jako osoby obda řené zvláštními schop-
n o s t m i a dary, k teré n e m á m e v církvi zahrabáva t pod 
zem, ale naopak rozvíjet a kul t ivovat . 

Všechno t o t o - poznání sebe sama , poznání Boha j 

liti J < L i . 




